
Jtnenpo~en Onsdag 31. januar 1996 -

Ingen rett til krigsp 
De få hundre jødene 
som fikk komme til 
Norge etter krigen -
etter å ha overlevet 
konsentrasjonsleirene -
har aldri fått 
krigspensjon. 

HALVOR HEGTUN 
JOHN MYHRE (foto) 

- Jeg gikk til tlygdekontoret 
og forhØrte meg' om mulig
hetene for å få krigspensjon 
på begynnelsen av 1970-tal
let. Jeg fikk avslag, og har si
den ikke foretatt meg noe 
som helst med saken, for
teller polskfødte Mendel 
Szajnfeld (73) til Aftenpos
ten. 

Han kom til Halden med 
troppetransportskipet 
«Svalbard» den 10. mai 1947, 
sammen med 397 andre jø
der som skulle få komme til 
Norge fra leirene for «dis
placed persons» i Tyskland 
og andre land. Tilsammen 
hadde myndighetene be
stemt seg for å ta imot ca. 
700 jøder, et tall som skulle 
tilsvare de 676 norske jøde
ne som var blitt deportert til 
Hitlers utryddelsesleire un
der krigen. 

Bare nordmenn 
Szajnfeld, som satt nes

ten fire og et halvt år i naz
istenes fangenskap og mis
tet det meste av sin familie i 
HOlocaust, har vært norsk 
statsborger siden 195:3. Men 
loven om krigsskadepen
sjon, som ble vedtatt av 
Stortinget i 1946, gjelder 
bare for mennesker som var 
norske statsborgere under 
selve okkupasjonstiden. 
Den ble laget for å gi en 
kompensasjon til de mange 
som helt eller delvis hadde 
mistet sin yrkesførhet som 
følge av krigen. 

En lovendring er hell nød
vendig, dersom man skulle 
komme Szajnfeld og hans 
lidelsesfeller imøte. Ballen 
ligger ikke i Rikstrygdever
ket, men hos sosialministe
ren eller interesserte repre
sentanter på Stortinget, 
dersom forholdet skal end
res.Det var Leif Vetlesen, 
tidligere krigsseiler og' infor
masjonssjef i NORAD, som 
gjorde Aftenposten opp
merksom på saken gjennom 
et leserinnlegg som står på 
trykk i dagens avis. Mendel 

FIKK NEI: Jødiske Mendel Szajnfeld, som overlevde fire tir i nazistenes konsentrasjonsleirer, fikk avs/i 

Szajnfeld ble fØdt i lands
byen Lysowiec nordøst for 
Krakow, der faren var arbei
dende formann i en jØdiSk 
eiet kornmØlle. Familien på 
ni ble kastet ut av hjemmet 
sitt en vårdag i 1940, og 
tvunget til g'hettoen i byen 
Dzialoszyce, der de fikl{ til
delt et rom på 10 kvadrat
meter. Snart kom den videre 
deportasjonen til leirene. 

Mange av jødene som 
kom til Norge etter krigen, 

brukte landet som en mel
lomstasjon og flyttet videre 
etter ganske få år. Av de 398 
som kom med «Svalbard» til 
Halden, er det bare ca. 40 
igjen, anslår Szajnfeld. 

Selv har han kroniske pla
g'er i nyrene og hodet etter 
mishandlingen i leirene han 
satt i. Uten sammenligning 
verst var opplevelsene i 
Plaszow, kjent fra Steven 
Spielbergs mm «Sehindiers 
liste», der Szajnfeld satt fra 

4. juli til slutten av oktober i 
1943. Utallige ganger OVd
levet han «seleksjonene» til 
den despotiSke leirkom
mandanten Amon Goeth. 

Ikke tl/last 
Szajnfelc! fortalte om Sill" 

krigsopplevelser i boken 
·<I!'ortell hva som skjedde 
med oss", som ble fØrt i pen
nen av sØnnen Simon S2ajn
feid og utgitt på Gyldendal 
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THETER 

orge 

'g pli sine forespørsler om krigspensjon pli begynnelsen av 70-tallet. han har ikke søkt igjen. 

forlag i 1993. Tittelen ga seg 
selv: 

- Ropet om at vi måtte 
fortelle hva som skjedde, 
tikk jeg fra utallige medfan
ger som slet seg forbi den 
plassen der jeg jobbet. 

Etter at han ufrivillig måt
te gi seg i arbeidslivet i 1973, 
har Szajnfeld viet sin tid til å 
fortelle unge generasjoner 
om krigsopplevelsene. I be
gynnelsen av mars drar han 
på epda en tur med stiftel-

sen «Hvite busser til Ausch
witz», som han nå har bi
stått som tidsvitne i årevis. I 
perioder har han holdt flere 
foredrag om dagen, i hoved
sak for skoleelever. 

Tragisk 
Mer enn noe har Szajnfeld 

gitt uttrykk for takknemlig
het over at han i det hele 
tatt tikk komme til Norge. 
Siden 1957 har han bodd på 

Bøler, der han «aldri har 
hatt noe som helst utestå
ende med noen". Økonom
isk har han også klart seg på 
et vis. 

- Hva synes du egentlig 
om at du ikke har fått krigs
pensjon i disse årene?' 

- Jeg kjenner ikke reglene. 
Så det har jeg i grunnen ikke 
forutsetning for å uttale 
meg om i det hele tatt, sier 
Mendel Szajnfeld .. 

Se også side 15 
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